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گزارش «شرق» از گمانه زنی ها درباره 
زمان و ترکیب تیم مذاکره کننده آمریکایی 

 تغییر؛ از شایعه تا واقعیتدر آستانه دور چهارم مذاکرات
مذاکــرات  چهــارم  دور  آســتانه  در 
غیرمستقیم ایران و آمریکا که قرار است به 
میزبانی عمان برگزار شود، برخی اظهارات 
و گمانه زنی هــای رســانه ای درباره زمان 
این مذاکرات و احتمــال تغییر در ترکیب 
تیم مذاکره کننده آمریکایی، توجهات را به 
خود جلب کرده اســت. اسماعیل بقایی، 
سخنگوی وزارت امور خارجه ایران، دیروز ، 
هشتم اردیبهشت ۱۴۰۴، در نشست خبری 
هفتگــی خود بــه برخی ادعاهــا درباره 
احتمال تعلیق دور چهارم مذاکرات پاسخ 
داد و اعلام کرد که طبق توافق مســقط و 
اظهــارات وزیر خارجه عمــان، این دور از 
مذاکرات فعلا برای روز شنبه برنامه ریزی 
شده اســت. این در حالی است که قبل تر 
نیویورک تایمــز گفته بود که تیم آمریکایی 
ممکن اســت بــه دو هفته زمــان برای 
مشورت با رئیس جمهور نیاز داشته باشد 
که این موضوع شــائبه هایی درباره تغییر 

زمان مذاکرات به دنبال داشته است.
بقایی در بخشی از نشست خبری خود 
و در واکنش بــه اظهــارات وزیر خارجه 
عمان درباره ســطح مذاکرات هم عنوان 
کرد کــه دور چهارم مذاکــرات، به عنوان 
یک نشست مقامات عالی رتبه، به ریاست 
ســیدعباس عراقچی، وزیر امــور خارجه 
ایران  و استیو ویتکاف، نماینده ویژه آمریکا، 
برگزار خواهد شــد. این اظهارات در حالی 
مطرح می شود که العربی الجدید  مدعی 
احتمال تغییر در ترکیب تیم مذاکره کننده 
آمریکایی اســت. این رسانه قطری مطرح 
کرده که با توجه به پیشرفت مذاکرات در 
سه دور گذشــته، که آسان تر از حد انتظار 
پیش رفت، ممکن اســت دولــت آمریکا 
تصمیم بگیرد ترکیب تیم خود را متناسب 
با مرحله بعــدی مذاکــرات تغییر دهد. 
به  طور خاص، احتمال حضور مارکو روبیو، 
وزیر امور خارجــه آمریکا، در رأس هیئت 
مذاکره کننده مطرح شــده اســت؛ به ویژه 
اگــر مذاکرات به مرحلــه چارچوب بندی 
توافق و آماده سازی برای نهایی سازی آن 
رسیده باشــد. این احتمال از آنجا تقویت 
می شود که ســه دور گذشته مذاکرات، با 
وجود بی اعتمادی متقابل میان دو طرف، 
با موفقیت نســبی همراه بــوده و منافع 
مشــترک به کاهش شکاف ها کمک کرده 
است. بسیاری از ناظران معتقدند این روند 
می تواند به دستیابی به توافق در آینده ای 

نزدیک منجر شود.
پیشرفت مذاکرات غیرمستقیم ایران و 
آمریکا که دور اول و سوم آن در مسقط و 
دور دومش در رم برگزار شد، نشان دهنده 
اراده دو طــرف بــرای یافتــن راه حلــی 
دیپلماتیک اســت. با این حال، بی اعتمادی 
متقابل همچنان بزرگ تریــن مانع در این 
مســیر بوده است. اظهارات بقایی و تأکید 
او بر زمان بندی اعلام شــده، پیامی روشن 
به طرف مقابل اســت؛ اینکه ایران انتظار 
دارد مذاکرات طبــق برنامه پیش برود. از 
سوی دیگر، نیاز تیم آمریکایی به مشورت 
بــا رئیس جمهور  کــه از ســوی العربی 
الجدید مطرح شده، می تواند نشانه ای از 
حساســیت این مرحله از مذاکرات باشد. 
اگر مذاکرات به مرحله ای رسیده باشد که 
نیازمند تصمیم گیری های کلان در ســطح 
مقامات ارشــد اســت، حضــور احتمالی 
مارکــو روبیــو می تواند به معنــای ورود 

مذاکرات به فازی جدی تر باشد.
با این حــال، بایــد توجه داشــت که 
گمانه زنی های رسانه ای، هرچند درخور 
توجه، ممکن اســت با واقعیت فاصله 
داشــته باشــد. تجربه مذاکرات گذشته 
نشــان داده که تغییرات در زمان بندی یا 
ترکیب تیم ها اغلــب تحت تأثیر عوامل 
داخلی و خارجی متعــددی قرار دارد. 
برای ایران، تداوم مذاکــرات در فضایی 
ســازنده و مبتنی بر احتــرام متقابل، از 
اولویت برخوردار اســت. سخنان بقایی 
نیز بر این نکته تأکیــد دارد که تهران به 
دنبال پیشــبرد مذاکــرات در چارچوب 
توافقات قبلی اســت. در مقابل، اگر تیم 
آمریکایی تصمیم به تغییر ترکیب خود 
بگیرد، این اقدام می تواند نشــان دهنده 
عزم واشــنگتن برای تســریع در رسیدن 
به توافق باشــد، هرچند ممکن است با 
پیچیدگی های جدیدی همراه شــود. در 
مجموع، دور چهارم مذاکــرات ایران و 
آمریــکا، چه از نظر زمان بنــدی و چه از 
منظــر ترکیب تیم ها، در روزهای آینده با 
حساسیت های بیشــتری همراه خواهد 
بود. پیشــرفت های اخیر امیدها را برای 
دستیابی به توافقی پایدار افزایش داده، 
امــا همچنان نیازمنــد مدیریت دقیق و 
دیپلماسی هوشــمندانه از سوی هر دو 

طرف است.

برای خرابکاری در سیاست خارجی اش را داردعراقچی:ایران توانایی خنثی کردن هرگونه تلاش 
 ســید عباس عراقچی تأکیــد کرد: ایران به اندازه کافــی قدرتمند و به 
توانمندی های خود مطمئن اســت که هرگونه تلاش بازیگران خارجی 
بدخواه برای خرابکاری یا دیکته کردن در سیاســت خارجی اش را خنثی کند. 
وزیر خارجه ایران در ادامه این مطلب در شــبکه ایکس نوشت: خیال پردازی 
اسرائیل که تصور می کند می تواند به ایران دیکته کند چه کاری انجام دهد یا 
ندهــد، چنان با واقعیت فاصله دارد که ارزش پاســخ گویی ندارد. با این حال، 
وقاحــت نتانیاهو قابل توجه اســت که می خواهد بــه رئیس جمهور ترامپ 
دیکته کند در دیپلماســی خود با ایران چه کاری می تواند یا نمی تواند انجام 
دهد! وی در ادامه افزود: متحدان نتانیاهو در تیم شکســت خورده بایدن -که 
در دستیابی به توافق با ایران ناکام ماندند- خیلی راحت مذاکرات غیرمستقیم 
ما با دولــت ترامپ را به اشــتباه به عنوان یک برجام دیگــر جلوه می دهند. 
عراقچی ادامه داد: اجازه دهید صریح باشــم؛ ایران به اندازه کافی قدرتمند و 
بــه توانمندی های خود مطمئن اســت که هرگونه تــلاش بازیگران خارجی 
بدخواه برای خرابکاری یا دیکته کردن در سیاســت خارجی اش را خنثی کند. 
تنها امیدواریم همتایان آمریکایی ما نیز به همین اندازه استوار باشند. بسیاری 
از ایرانیــان دیگر مطمئن نیســتند که برجام کافی باشــد. آنها به دنبال منافع 
ملموس هســتند. هیچ چیز که متحدان نتانیاهو در تیم شکست خورده بایدن 
بگویند یا انجام دهند، این واقعیت را تغییر نخواهد داد. وی تأکید کرد: نه تنها 
هیــچ گزینه نظامی که قطعا هیــچ راه حل نظامی وجود نــدارد. به هرگونه 

حمله بلافاصله پاسخ مشابه داده خواهد شد.

شهید رجایی در حال انجام استبررسی  درباره سهل انگاری یا تعمد در حادثه اسکله فرمانده سپاه هرمزگان:
فرمانده ســپاه استان هرمزگان با اشاره به تشکیل کمیته  جهت بررسی 
علل حادثه اســکله شــهید رجایی  اعلام کرد: بررسی های لازم درباره 
کشــف هرگونه ســهل انگاری یا تعمد در حادثه اسکله شهید رجایی در حال 
انجام اســت. سردار اباذر ســالاری، فرمانده سپاه اســتان هرمزگان، ظهر روز 
گذشــته (دوشــنبه ۸ اردیبهشــت ۱۴۰۴) در جریان بازدید از محل ســانحه 
آتش سوزی در بندر شهید رجایی، در گفت وگو با خبرنگار اعزامی ایسنا اظهار 
کرد: مجموعه ســپاه کمتر از نیم ســاعت بعد از وقوع حادثه در محل حضور 
پیدا کرد. تلاش مان بر این بود که با بســیج همه امکانات و در مرحله نخست 
با اســتفاده از ظرفیت های آمبولانسی و ظرفیت های مختلفی که داشتیم، در 
کنار دیگر دســتگاه ها و مجموعه های امدادرســان حضور یافته و نســبت به 
انتقال مصدومان اقدام کنیم. وی افزود: همچنین مجموعه ای از پرسنل سپاه 
و بســیج در بیمارســتان ها حضور پیــدا کردند تــا هم اقدامــات مربوط به 
نظم بخشی را انجام دهند و هم به عزیزان مان در مجموعه کادر درمان که در 
حال تلاش هســتند، کمک کنند. همچنین در محل وقــوع حادثه نیز در کنار 
عزیزان خدمات رســان بودیم تا هر چه زودتر حریق اطفا شــود. فرمانده سپاه 
امــام ســجاد (ع) اســتان فارس گفــت: به لطف خــدا و همــت مجموعه 
آتش نشــانی و دســتگاه های مختلفی که به محل وقوع حادثه اعزام شدند، 
بخش عمده ای از مســئله حل و تقریبا آتش اطفا شــده و لکه گیری هایی در 

حال انجام است.
سردار ســالاری درباره ارزیابی خود از همکاری دستگاه های مختلف سانحه 
به وقوع پیوســته در بندر شــهید رجایی عنــوان کرد: همکاری دســتگاه های 
مختلــف خیلی خــوب و عالــی بود و بــه لطف خــدا همه دســتگاه های 
خدمات رسان با وحدت و انســجام پای کار بودند. همچنین مسئولان محترم 
اعم از ریاســت محترم جمهوری و وزرای مختلف و مجموعه امداد و نجات 
کشــور پای کار بودند و یک وحدت و انســجامی شکل گرفت و همگی از بدو 
ورود به اســتان و محل حادثه تلاش های خود را نســبت به خدمت رســانی 

مبذول داشتند.

قصور در حادثه انفجار بندر شهید رجایی محرز شد گزارش عضو هیئت اعزامی رئیس مجلس به بندر شهیدرجایی:
عضو هیئت اعزامی رئیس مجلس به بندر شهیدرجایی گفت: شواهد 
و تصاویر فیلم های مداربسته و گزارش هایی که از مصدومان نزدیک به 
حادثه دریافت شده است، نشان می دهد بی کفایتی و سهل انگاری بسیاری در 

روند بارگیری و دیگر موضوعات بندر شهید رجایی وجود داشته است.
ســید مرتضی محمودی، نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی و 
عضــو هیئت اعزامی رئیــس مجلس به بندرعباس، در گفت وگو با ایســنا، با 
اشــاره به ابعاد حادثه انفجار در بندر شــهید رجایی عنوان کرد: تیم اعزامی 
مجلس به بندرعباس، اهمــال و قصور جدی را به عنوان دلیل اصلی انفجار 
در بندر شهید رجایی تشخیص داده است. نبود ساختار درست و عدم کنترل و 
نظــارت بر کالاهای ورودی و خروجی، یکی از دلایل مهم در ایجاد این حادثه 
بوده است. البته این اهمال و نبود نظارت در بنادر دیگر نیز وجود دارد، اما در 
بندر شــهید رجایی به میزان قابل توجهی وجود داشته است. وی ادامه داد: 
احتمال تعمد و کارخرابی در این حادثه بســیار کم اســت. شواهد و تصاویر 
فیلم های مداربسته و گزارش هایی که از مصدومان نزدیک به حادثه دریافت 
شده اســت، نشان می دهد بی کفایتی و سهل انگاری بسیاری در روند بارگیری 
و دیگر موضوعات بندر شــهید رجایی وجود داشــته است. تخلفات در روند 
حمل بار به بندر شــهید رجایی، دروغ اظهاری و اعلام نکردن محتوای واقعی 

کانتینرها بعینه در این بندر از سوی مسئولان مربوطه وجود داشته است.
عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس یادآور شد: گزارش تیم اعزامی 
رئیــس مجلس بــه هرمزگان امروز کامل می شــود و فردا بــه آقای قالیباف 
ارائه خواهد شــد. البته اگر زوایای پنهانی این موضوع داشــته باشــد، مجدد 
بــه گزارش اضافه خواهد شــد. اینکه این گــزارش در صحن مجلس قرائت 
می شــود یا نه، بر عهده رئیس مجلس خواهــد بود، اما قطعا قبلا از ارائه در 
صحن، رئیس مجلس دربــاره ابعاد حادثه بندر شــهید رجایی با نمایندگان  
تبــادل نظر خواهد کــرد. عضو هیئت اعزامی رئیس مجلس به بندر شــهید 
رجایی عنوان کرد: دســتگاه های امنیتی و انتظامی در حال بررســی هستند تا 
اگر حتی یک درصد احتمال خرابکاری وجود داشته است، مسببان آن دستگیر 
و به ســزای اعمال خود برسند. رهبر انقلاب نیز در پیامی که برای حادثه بندر 
شهید رجایی صادر کردند، به برخورد جدی با مسببان این حادثه اشاره کردند. 
بنابراین حتی اگر پای دســتگاه های دولتی و حاکمیتی نیز در میان باشد، نباید 
عقب نشینی کنیم و باید به شدت با مســببان حادثه بندرعباس  برخورد کنیم؛ 
چراکه این حادثه اصلا کوچک نبود و هنوز هم مفقودانی وجود دارند که پیدا 
نشده اند. خســارات مادی این انفجار نیز حائز اهمیت است. در حال پیگیری 
هســتیم تا دستور رئیس جمهور برای جبران خسارات واردشده جانی و مادی 

حتما به سرانجام برسد و به رویه اداری تبدیل نشود.
وی بــا بیان اینکــه «بارها در مجلس فریاد زدیم که انتصابات باید بر اســاس 
شایســتگی ها و عقلانیت باشد»، ابراز عقیده کرد: اما متأسفانه این موضوع در 

برخی انتصابات از سوی وزیر راه و شهرسازی رعایت نشده است.
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی در پایان یادآور شد: از مردم 
می خواهیم  به پمپاژ رسانه ای دشمنان توجه نکنند. دستگاه ها نیز قصور خود 
را گردن یکدیگر نیندازند. از مردم می خواهیم به گزارش رسانه های داخلی و 

گزارش جامعی که در روزهای آینده منتشر می شود، اعتماد کنند.

سفر یک روزه مسعود پزشکیان به  جمهوری آذربایجان با پیام گسترش همکاری های راهبردی و تثبیت صلح منطقه ای

فصل تازه همسایگی
گزارش خبر

سیـاستسیـاست

 وحیده کریمی: مسعود پزشــکیان در نخستین 
سفر رسمی خود به جمهوری آذربایجان، با پیام 
صریح گسترش همکاری های راهبردی و تثبیت 
صلح منطقه ای وارد باکو شد؛ جایی که اهمیت 
تاریخــی و ژئوپلیتیکی روابط ایران و آذربایجان 
نه تنها در معادلات دو کشــور، بلکه در موازنه 
حســاس قفقاز جنوبی نقشی تعیین کننده ایفا 
می کند. این ســفر نشانه ای روشن از عزم تهران 
برای عبور از چالش ها و ساختن فصلی تازه در 

مناسبات همسایگی است.
رئیس جمهور کشــورمان صبــح دیروز به 
دعوت رســمی دولت آذربایجــان، تهران را به 
مقصد باکو ترک کرد. او پیش از عزیمت، هدف 
از این ســفر را توسعه همکاری های اقتصادی، 

تجاری، علمی و تقویت پیوندهــای تاریخی و فرهنگی میان دو 
کشور عنوان کرد.

پزشکیان اظهار کرد: «فرصت های گسترده ای برای همکاری 
بین ایــران و آذربایجان وجود دارد. ایجاد راهگذرهای مشــترک 
بین ایران، روســیه و آذربایجان، تبادل برق و گاز  و همکاری های 
علمی از جمله زمینه های مهم همکاری اســت». رئیس جمهور 
همچنیــن بر اهمیت ارتباطات تاریخی و فرهنگی دو ملت تأکید 
و ابراز امیدواری کرد این ســفر منجر به گســترش همکاری های 

مشترک شود.
در جریان این ســفر، پزشکیان و الهام علی اف، رئیس جمهور 
آذربایجان، در دیداری رســمی و صمیمــی، بر تدوین یک برنامه 
راهبــردی جامع برای توســعه همکاری هــای صنعتی، علمی، 
فرهنگی، اقتصادی، سیاسی و امنیتی توافق کردند. این برنامه به 
دســتور علی اف و با هماهنگی وزارت امور خارجه ایران پیگیری 

خواهد شد.

در باکو احساس می کنم در میان مردم خودم هستم
در ادامه پزشکیان در نشست خبری مشترک با علی اف ضمن 
قدردانــی از میزبانی گــرم دولت آذربایجان، روابط دو کشــور را 
ریشه دار و مبتنی بر پیوندهای دیرینه دانست و گفت: «ما همواره 
در کنار یکدیگر بوده ایم و خواهیم بود. این اشــتراکات، ســرمایه 

بزرگی برای آینده است».
رئیس جمهور همچنین به امضــای توافقات دوجانبه در این 
سفر اشاره کرد و گفت: تصمیم مهم دیگری که اتخاذ شد، تدوین 
یک برنامه راهبردی جامع میان دو کشــور اســت که به دستور 
رئیس جمهــور محترم آذربایجــان و با هماهنگــی وزارت امور 
خارجه جمهوری اســلامی ایران پیگیری خواهد شد. این برنامه 
چارچوبی برای گسترش همکاری های صنعتی، علمی، فرهنگی، 
اقتصادی، سیاسی و امنیتی میان ایران و آذربایجان فراهم خواهد 

کرد.
پزشــکیان با تأکید بر اهمیت همکاری های منطقه ای ادامه 
داد: ایــران و آذربایجان می توانند با همکاری و احترام متقابل به 
تمامیت ارضی و ســلایق یکدیگر، صلــح، آرامش و امنیت را در 

منطقه برقرار کنند. اگر کشــورهای اسلامی و همسایگان منطقه 
دست در دســت هم دهند، خواهند توانست الگویی موفق تر از 

آنچه امروز در اروپا می بینیم، ارائه کنند.
رئیس جمهور با اشــاره به ضرورت گســترش همکاری های 
زیرســاختی و اقتصــادی تصریح کرد: ما می توانیم شــبکه های 
حمل ونقل و مالی را به هم متصل کنیم، تجارت را توسعه دهیم، 
کریدورهای شــرقی-غربی و شــمالی-جنوبی را فعال تر کنیم و 
زمینه های مشترک برای ســرمایه گذاری و تولید را فراهم آوریم. 
پزشــکیان با تأکید بر اشــتراکات خانوادگی و تاریخی ملت های 
دو کشور خاطرنشــان کرد: این پیوندهای عمیق، مانعی در برابر 
هرگونه تلاش برای ایجاد تفرقه میان ماســت. با عزم و اراده ای 
که در رئیس جمهور محتــرم آذربایجان می بینم و با تعهدی که 
از ســوی ایران وجود دارد، اطمینــان دارم همه توافقات موجود 
و آنچــه در آینده تدوین خواهد شــد، با جدیت دنبال و عملیاتی 
خواهد شــد. رئیس جمهور ضمن تشــکر مجدد از میزبانی گرم 
جمهوری آذربایجان گفت: به دلیل شــرایط خاصی که در داخل 
کشــور به وجود آمده، ناچاریم ســفر خود را کوتاه تــر کنیم، اما 
امیدوارم در آینــده ای نزدیک بار دیگر در خدمــت برادران عزیز 
خــود در جمهوری آذربایجان باشــم. رئیس جمهــور در پایان، 
ضمن تأکید بر ضرورت توســعه مناسبات اقتصادی و سیاسی، از 
احســاس نزدیکی عمیق خود به مردم آذربایجان سخن گفت و 
اظهار کرد: «در باکو احساس می کنم در میان مردم خودم هستم. 
این احســاس نزدیکی، ســرمایه گران بهایی برای آینده روابط دو 

کشور است».

امضای ۷ تفاهم نامه همکاری
در جریان این ســفر، مقامــات ایران و آذربایجــان در حضور 
رؤســای جمهور، هفــت تفاهم نامــه همــکاری در حوزه های 
حمل ونقل، رایزنی سیاســی، مبادلات فرهنگی، بهداشت، رسانه 
و ســرمایه گذاری امضا کردند. همچنین بیانیه مشــترک سفر به 

امضای رؤسای جمهور رسید.
بــا توجه بــه اهمیت این ســفر و مواضع ایــران در رابطه با 
قفقاز جنوبی، پزشــکیان پیش از ســفر در گفت وگویی با شبکه 

تلویزیون دولتی جمهوری آذربایجان در پاسخ 
به ســؤالی درباره کریدور زنگــزور و اینکه نگاه 
جمهوری اســلامی بــه این کریدور چیســت؟ 
گفــت: حرف اولی که گفتم این اســت که باید 
بــه تمامیت ارضی یکدیگر احتــرام بگذاریم و 
چشم داشتی به سرزمین هم نداشته باشیم. این 
اولین و اصلی ترین قانون اســت. رئیس جمهور 
خاطرنشــان کرد: مسائل مرزی و سرزمینی بین 
آذربایجان و ارمنستان زمانی می تواند رفع شود 
که روابط سیاســی و تجاری بین این دو کشور با 
در نظر گرفتن حقــوق هر دو طرف حل وفصل 
شــود. پزشــکیان تصریح کرد: آن چیزی که ما 
اکنون برای کمک به حل مشکل در حال انجام 
آن هســتیم، این اســت که داریم مسیر ایران را 
برای برادران و خواهران عزیزمان از آذربایجان آماده می کنیم تا از 
طریق ایران وارد قسمت نخجوان شوند. فعالیت های راه سازی و 
مسیرهای ریلی در آنجا به سرعت در حال انجام است. ما توافق 
کرده ایم و ان شــاءاالله مشکلی در برقراری ارتباط بین آذربایجان و 
نخجوان به وجود نخواهد آمد. ما ایران را سرزمین دوم آذری ها 
می دانیم. هر وقت قدمشــان به خاک ما برســد، برای ما مبارک 
خواهــد بود. در این ســفر که به دلیل لزوم نظارت پزشــکیان بر 
حادثه بندر شــهید رجایی به طور فشــرده و یک روزه برنامه ریزی 
شده بود، وزرای خارجه، راه و شهرسازی، نیرو، ارتباطات و میراث 
فرهنگی به همراه رئیس دفتر و معاون سیاســی رئیس جمهور، 

وی را همراهی کردند.

بهبود روابط بعد از یک دوره تنش
سفر مسعود پزشکیان به باکو در شرایطی انجام می شود که 
روابط ایران و جمهوری آذربایجان پس از یک دوره پرتنش، وارد 
مرحله ای تازه شده اســت. پیوندهای عمیق تاریخی، مذهبی و 
فرهنگی دو کشور، در کنار ضرورت های ژئوپلیتیکی قفقاز جنوبی، 
ایجــاب می کند که تهران و باکو، اختلافات موجود را با گفت وگو 
و تدبیر پشــت ســر بگذارند. ایــران، با تأکید مکرر بــر احترام به 
تمامیت ارضی کشورها و مخالفت با تغییر مرزهای ژئوپلیتیکی 
منطقه، خــود را مدافع صلح و ثبات در قفقــاز جنوبی معرفی 
کرده و در مقابل هر گونه دخالت فرامنطقه ای ایســتاده اســت. 
روند رو به رشــد مبادلات تجــاری و افزایش تعاملات اقتصادی 
طی ســال گذشته، نشانه ای آشــکار از اراده طرفین برای عبور از 
ســوءتفاهمات و حرکت به سوی آینده ای روشن تر است. حالا در 
آستانه گشوده شدن مسیرهای حمل ونقل جدید و با ابتکار ایران 
برای تسهیل ارتباط نخجوان و آذربایجان، فرصتی کم نظیر فراهم 
شــده تا دو همســایه نه تنها روابط سیاســی خود را ترمیم کنند، 
بلکه شــراکت های اقتصادی و منطقه ای را به سطحی پایدار و 
راهبردی ارتقا دهند. سفر رئیس جمهور ایران به باکو بیش از یک 
سفر دیپلماتیک است؛ این ســفر پیام روشنی دارد: تهران و باکو 
می توانند با حفظ احترام متقابل و تکیه بر منافع مشــترک، از دل 

اختلافات گذشته، فصلی نو در روابط دوجانبه بگشایند.

 شــرق: نشســت خبری دیروز ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران، مانند هفته  گذشــته حول محور 
مذاکرات ایران و آمریکا قرار داشت و اسماعیل بقایی در کنار اشاره به آتش سوزی اخیر در بندر شهید 
رجایی و ابراز همدردی با خانواده جان باختگان، اعلام کرد دور چهارم مذاکرات غیرمســتقیم ایران و 
آمریکا به ریاســت وزیر خارجه ایران و نماینده ویژه آمریکا برگزار خواهد شــد. او درباره کنار گذاشتن 
کشــورهای اروپایی از این مذاکرات تأکید کرد این تصمیم انتخاب خود آنها بوده است، نه درخواست 
ایــران یا آمریــکا. بقایی همچنین به محکومیت جنایات اســرائیل در غزه پرداخــت و هرگونه تهدید 
مقامات این رژیم علیه ایران را تلاش هایی برای تخریب روند دیپلماتیک دانست. او همچنین از ادامه 
گفت وگوهــای فنی با آژانس بین المللی انرژی اتمــی خبر داد و بر اهمیت ایفاکردن وظایف فنی این 
ســازمان تأکید کرد. اسماعیل بقایی در ابتدای نشست خبری دیروز، با اشاره به حادثه آتش سوزی در 
بندر شــهید رجایی، با خانواده جان باختگان و مصدومان این حادثه ابراز همدردی کرد و در گذشــت 
تعدادی از هم وطنان مان در این حادثه را تسلیت گفت. او همچنین در این نشست از کشورهایی که به 
خاطر این حادثه با ایران ابراز همدردی کرده اند، تشــکر و قدردانی کرد. بقایی در این نشست گزارشی 

از سفر اخیر وزیر خارجه کشورمان به چین ارائه داد.

حمایت برخی کشورهای غربی و آمریکا از جنایات  اسرائیل محکوم است
بقایی  ادامه جنایت های اســرائیل در غزه و همچنین حمایت برخی از کشــورهای غربی و آمریکا 
از این جنایت ها را محکوم و از بی عملی و ســکوت ســازمان های بین المللــی در برابر این جنایت ها 

انتقاد کرد.

هیئت فنی آژانس در تهران با مقامات سازمان انرژی اتمی گفت وگو خواهد کرد
ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران همچنین در پاســخ به سؤالی درباره سفر هیئت فنی آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی به ایران از روز گذشــته، گفت: ســفر هیئت فنی آژانس بــه ایران در ادامه 
مذاکراتی اســت که حدود یک هفته قبل بین مقامات ایران و «رافائل گروســی»، مدیر  کل آژانس، در 
تهران انجام شد. این هیئت فنی به تهران آمده است و امروز با مقامات سازمان انرژی اتمی گفت وگو 

و رایزنی خواهد کرد.
بقایــی تأکیــد کرد: این گفت وگوها فنی اســت و یکی از موضوعات مورد بحــث در این رایزنی ها 
مســائل پادمانی خواهد بود. برای ما مهم اســت که آژانس به دور از فشارهای سیاسی، وظایف فنی 

خود را ایفا کند.

دور چهارم مذاکرات به ریاست وزیر خارجه ایران و نماینده ویژه آمریکا برگزار خواهد شد
ســخنگوی وزارت خارجه درباره توییت روز شنبه وزیر خارجه عمان درباره مذاکرات غیرمستقیم 
ایران و آمریکا و برداشــت هایی که از این توییت شــده اســت، گفت: وزیر خارجه عمان گفتند که یک 
نشســت دیگر عالی رتبه، منظورشــان دور چهارم مذاکرات است که به ریاســت وزیر خارجه ایران و 
نماینده ویژه آمریکا «اســتیو ویتکاف»، برگزار خواهد شد، همان طور که سه دور قبلی مذاکرات نیز در 
همین ســطح برگزار شده اســت. او در این نشست خبری در پاسخ به سؤالی با اشاره به خطوط قرمز 
ایران در مذاکرات غیرمســتقیم بین ایران و آمریکا تأکید کرد: هیچ جزئیاتی تفاهم نخواهد شــد، مگر 

اینکه چارچوب کلی مد نظر ما در آن لحاظ شود.

کنار گذاشتن اروپایی ها از مذاکرات، انتخاب خودشان بود
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به پرسشی درباره برخی  اظهارات مطرح شده مبنی 
بر کنار گذاشتن اروپایی ها از مذاکرات و اینکه آیا این موضوع به درخواست ایران بوده یا آمریکا، گفت: 

هیچ کدام. انتخاب خودشان بود.

 دور بعدی مذاکرات فعلا برای شنبه برنامه ریزی شده است
او همچنین در پاسخ به ســؤالی درباره برخی اظهارنظرهای مطرح شده در زمینه احتمال تعلیق 
دور چهارم مذاکرات غیر مستقیم ایران و آمریکا  گفت: طبق توافق مسقط و آنچه از طرف وزیر خارجه 
عمان اعلام شــده، دور بعدی مذاکرات فعلا برای شــنبه برنامه ریزی شده است. او ادامه داد: درباره 
زمان و مکان مذاکرات با طرف عمانی هماهنگ هستیم و تصمیم گیری درباره زمان و مکان مذاکرات 

با هماهنگی سه کشور خواهد بود و من چیزی غیر از این نشنیده ام.

هرگونه ماجراجویی و اقدام غلطی با پاسخ کوبنده ایران روبه رو می شود
بقایی همچنین در پاســخ به پرسشــی درباره تهدیدات مقامات اســرائیلی علیه ایران و مذاکرات  
گفت: خیلی باعث تعجب نیســت که مقامات اســرائیلی ســعی کنند برای تحت الشعاع قرار دادن 
نسل کشــی خود در غــزه و تخریب روند دیپلماتیــک، این اظهارنظرها را مطرح کننــد. آنها می دانند 

هرگونه ماجراجویی و اقدام غلطی با پاسخ کوبنده ایران روبه رو می شود.
ســخنگوی وزارت خارجه افزود: فکر می کنم کشــورهای غربی به ویژه کسانی که از اقدامات این 
رژیــم حمایت می کنند، باید فکر کنند دارند چه نقشــی در ادامه تخریــب صلح و امنیت بین المللی 
و حمایــت از رژیمی بازی می کنند که تداوم خود را وابســته به بحران و جنــگ در منطقه می دانند. 
ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی ایران در پاسخ به ســؤال دیگری درباره مذاکرات 
غیرمستقیم ایران و آمریکا تصریح کرد: طبیعی است که هرچه بیشتر به بحث های کارشناسی و فنی 
ورود پیدا می کنیم، احتمالا وقت بیشــتری از هیئت ها می گیرد و مشــورت های بیشتری با کارشناسان 

فنی (کارشناسان هسته ای و رفع تحریم ها) انجام می شود.

اگر لازم باشد، حاضریم مذاکرات را در فواصل کوتاه تر ادامه دهیم
بقایی در پاســخ به سؤالی درباره چرایی کوتاه بودن زمان مذاکرات بین ایران و آمریکا  گفت: زمان 
مذاکرات و فاصله های مذاکراتی با تفاهم دو طرف تعیین می شــود. ما از ابتدا گفتیم جدی هســتیم، 
بــه خاطر اینکه معتقدیم هر روزی که ما بتوانیم تحریم هــای غیرقانونی و ظالمانه علیه مردم ایران 
را برداریــم، به نفع ما و مــردم ایران خواهد بود. به خاطر اینکه این تحریم ها مســتقیم و به صورت 
هدفمنــد زندگــی روزمره مردم ایران را هدف قرار داده اســت. او افزود: همــه بهانه هایی که درباره 
هدف تحریم ها مطرح می شــود، چیزی نیست جز دروغ محض. هدف اصلی تحریم ها آزردن و فشار 
آوردن بر تک تک مردم ایران است؛ بنابراین ما در این زمینه جدی هستیم. به همین  دلیل اعلام کردیم 

محدودیتی قائل نیستیم و اگر لازم باشد، حاضریم مذاکرات را در فواصل کوتاه تر ادامه دهیم.
بقایی تأکید کرد: از نظر ما هیچ مشکلی نیست، اما همان طور که عرض کردم، تصمیم گیری درباره 

فاصله های زمانی و زمان مذاکرات باید با تفاهم هر دو طرف تعیین شود.

با حکومت جدید سوریه در ارتباط نیستیم
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سؤال دیگری مبنی بر اینکه آیا با حکومت جدید 
ســوریه در ارتباط هستید و برنامه ریزی خاصی برای بازگشــایی مجدد سفارت ایران در سوریه انجام 

شده است؟ گفت: پاسخ هر دو سؤال خیر است.

در سطح معاون وزیر خارجه در اجلاس بریکس شرکت کرده ایم
بقایی در پاســخ به سؤال دیگری درباره نشست وزرای خارجه بریکس در برزیل با اشاره 
به جایگاه این سازمان در عرصه بین المللی، گفت: با توجه به اینکه آقای عراقچی به همراه 
آقای رئیس جمهور به آذربایجان سفر کرده اند، ما در این نشست در سطح معاون دیپلماسی 

اقتصادی وزیر خارجه شرکت کرده ایم و موضوعات اقتصادی در این نشست پررنگ است.

 بقایی: حاضریم مذاکرات را در فواصل کوتاه تر ادامه دهیم

ادامـه در 
صفحه

۳


